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REVISTA PRESEI 

 

 Politistii si angajatii din penitenciare ies in strada. In fata ministrilor de Interne si Justitie din UE, cer conditii 
mai bune de lucru: Daca se poate pentru detinuti, sa se poata si pentru noi! 
Politistii, lucratorii din penitenciare si rezervistii militari vor protesta, joi, in fata ministerelor Justitiei si Afacerilor 
Interne, intr-o incercare de a atrage atentia asupra problemelor privind conditiile de munca, asupra salarizarii si a 
scaderii pensiilor. 
Sunt asteptate in jur de 1.000 de persoane. Iar vineri vor fi de la prima ora in fata Parlamentului. Actiunile se 
suprapun cu Reuniunea Informala a Consiliului JAI (Justitie si Afaceri Interne), la nivel de ministri, care are loc la 
Bucuresti pe 7 si 8 februarie 2019. 
Liderii sindicatelor vor incerca sa stea de vorba si cu oficialii europeni. Ei transmit ca, in cazul in care guvernantii 
nu vor raspunde pozitiv solicitarilor, actiunile de protest vor continua pe termen nelimitat. 
"Avem dotari din anii '70" 
Sorin Dumitrascu, presedintele Federatiei Sindicatelor din Administratia Nationala a Penitenciarelor, a explicat 
pentru Ziare.com de ce sindicalistii vor picheta sediile Parlamentului, al Ministerului Justitiei si al Ministerului 
Afacerilor Interne. 
"In primul rand, vrem conditii mai bune si dotari la nivelul anului in care traim. Pentru ca inca mai lucram cu dotari 
din anii '70. Cerem standarde pentru conditiile de lucru, aplicabile pentru mediul penitenciar, si un plan de 
investitii care sa elimine conditiile improprii de lucru. Daca se poate pentru detinuti, trebuie sa se poata si pentru 
personalul din penitenciar", explica Dumitrascu. 
"Ne-au inghetat salariile" 
O alta solicitare vizeaza salarizarea. Teoretic, lucratorii din penitenciare sunt remunerati in baza Legii salarizarii, 
votata in Parlament si care este in vigoare. 
"Dupa ce Legea asta a fost votata, pentru noi, lucratorii din penitenciare, a tot fost inghetata. Adica in ultimii ani, 
noi nu am primit nicio majorare. Ce s-a intamplat a fost ca la fiecare sfarsit de an s-a dat cate o ordonanta de 
urgenta, iar salariile noastre au fost inghetate", acuza liderul sindical. 
O alta problema este cea a reducerii pensiilor persoanelor care lucreaza in sistemul de aparare si ordine publica 
cu aproximativ 30%. Aceasta masura s-a facut in septembrie 2017, tot printr-o ordonanta de urgenta. 
"Cerem eliminarea acestei masuri. Ordonanta elimina drepturi obtinute special pentru pensionari. Este vorba de 
persoane care au ramas in sistem intreaga cariera", precizeaza Dumitrascu. 
"Dancila a intrerupt orice dialog" 
De ce au ales sa faca protestele in timpul Reuniunii JAI? 
"Am ales sa facem asta si pentru vizibilitate. Dar intentionam sa discutam si cu comisarii pentru Justitie si Afaceri 
Interne, in masura in care este posibil, problemele din Justitie, din penitenciare si din Afacerile Interne. 
Speram ca prezenta ministrilor din Europa sa faca protestele noastre mai vizibile si sa puna presiune pe Guvernul 
roman, care de la numirea in functie a doamnei Dancila a intrerupt orice dialog cu noi", spune liderul sindical. 
In cazul discutiilor cu ministrul Justitiei, Tudorel Toader, a existat un dialog, dar fara rezultate, pana la numirea 
Vioricai Dancila la sefia Guvernului. "Dupa schimbarea premierului, nu am mai avut nici dialog, nici rezultate. 
Ministrul a refuzat dialogul", spune Dumitrascu. 
Investitiile au scazut drastic 
Ministrul Justitiei a fost insa informat despre conditiile de lucru din penitenciare. 
"Rezultatul: in mandatul Toader, cheltuielile pentru imbunatatirea conditiilor de lucru s-au redus de trei ori ca 
valoare. Urmeaza cumva trendul investitiilor in penitenciare. Pentru ca cumva, desi sunt dornici din gura sa 
rezolve problema, in practica, daca te uiti in bugete sau ce s-a intamplat, observi ca desi UE ne-a cerut sa 
imbunatatim sistemul penitenciar, investitiile au scazut drastic. 
Adica investitiile in sistemul penitenciar, in general, au scazut o data la jumatate dupa primul an de mandat al lui 
Toader, dupa care in cel de-al doilea an cu inca 30%", explica Dumitrascu. 
Penitenciare noi, doar pe hartie 
In plus, desi atunci cand s-a pus in discutie o posibila lege de gratiere si amnistie, oficialii din Ministerul Justitiei se 
plangeau de suprapopularea celulelor, si anuntau ca vor sa construiasca doua penitenciare noi, in realitate, aceste 
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demersuri nu s-au concretizat. 
"Spuneau. Ei inca sunt in faza in care solicita bani de la Banca Europeana de Investitii pentru asta. Ganditi-va ca nu 
s-a batut niciun tarus. Ei intentioneaza sa ceara bani, intentioneaza sa ceara un studiu de prefezabilitate. Nu a 
inceput constructia la niciunul dintre penitenciare", arata Dumitrascu. 
Protestele sunt organizate de Federatia Sindicatelor Nationale ale Politistilor si Personalului Contractual din 
Romania, Federatia Sindicatelor din Administratia Nationala a Penitenciarelor si Forumul Structurilor Asociative 
din Sistemul de Aparare, Ordine Publica si Siguranta Nationala. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Dăncilă: L-am sunat pe domnul preşedinte legat de portofoliile de la Transporturi şi Dezvoltare/ Ce i-a promis 
şeful statului premierului 
Premierul Viorica Dăncilă a declarat că l-a sunat marţi, înainte de a pleca la Bruxelles, pe preşedintele Klaus 
Iohannis, solicitându-i un răspuns cu privire la numirile de la Transporturi şi Dezvoltare, iar preşedintele i-a promis 
că va da un răspuns în zilele următoare. 
"Sunt aproape 70 de zile de când ministerele Dezvoltării şi Transporturilor îşi desfăşoară activitatea fără miniştri 
titulari. Vom aborda şi acest subiect (n.r.: la Bruxelles) deoarece pe agenda europeană sunt proiecte care trebuie 
gestionate de aceste ministere. Îmi este greu să explic de ce preia un dosar un ministru şi a=apoi e preluat de alt 
ministru. Cred că un ministru titlular trebuia să facă aceste lucruri", a declarat premierul, la România TV. 
Viorica Dăncilă spune că l-a sunat pe şeful statului cu o zi înainte de deplasarea de la Bruxelles, unde are întâlniri 
cu oficialii europeni. 
"Am sunat ieri la preşedintele Iohannis, l-am rugat să dea un răspuns pentru portofolii pentru că vin la Bruxelles şi 
e neplăcut să spun că această criză continuă. Domnul preşedinte a promis că în următoarele zile va da un răspuns. 
Nu mi-a spus ce răspuns, doar că va da un răspuns", a mai precizat Dăncilă. 
Întrebată ce va face dacă va primi din nou un refuz, Viorica Dăncilă a răspuns: "în această situaţie vom avea un 
Comitet Executiv Naţional şi vedem ce decizie luăm. Trebuie să avem în vedere 2 aspecte: să mergem la CCR sau 
să găsim o soluţie foarte rapidă, cum vor decide şi membri CEx. Sper să avem parte de înţelepciune şi să se 
înţeleagă că e o perioadă în care trebuie să dăm dovadă de multă responsabilitate pentru că nu e un joc care să 
fie agreat şi se reflectă în rezultatele pe anumite domenii". 
Preşedintele a respins în mod repetat propunerile de la Dezvoltare şi Transporturi, Mircea Drăghici şi Olguţa 
Vasilescu, iar premierul a retrimis de fiecare dată aceleaşi nume. 
(Sursa: Romania TV) 
 

 Dăncilă, despre OUG privind completurile de cinci judecători: Am discutat cu Toader. Nu va intra în discuţie 
săptămâna aceasta/ Premierul anunţă că vineri se adoptă bugetul 
Premierul Viorica Dăncilă spune că a discutat cu ministrul Justiţiei Tudorel Toader legat de ordonanţa ce vizează 
completurile de cinci judecători, dar că nu va intra în discuţie săptămâna aceasta, acum fiind prioritar bugetul. 
"Am discutat aplicat pe unele din acte normative, OUG legat de completul de 5 judecători, aleşi în mod nelegal şi 
aceste lucruri trebuie finalizate în scurt timp. Nu în această săptămână pentru că acum prioritar e bugetul", a 
declarat Viorica Dăncilă, la România TV. 
Reprezentanţii Partidului Social Democrat menţionează, într-o postare pe Facebook, că ordonanţa de urgenţă 
privind completurile de cinci, nu va stabili vinovăţii sau nevinovăţii, ci va restabili un drept fundamental. 
Despre OUG în Justiţie: Eu o să explic la Bruxelles. Nu avem nimic de ascuns 
Viorica Dăncilă a declarat miercuri că va explica oficialilor de la Bruxelles despre măsurile din Justiţie, cum ar fi 
ordonanţa pe completurile de 5, Executivul neavând nimic de ascuns în acest sens. 
"Eu o să explic despre aceste lucruri, o să vorbesc despre aceste lucruri pentru că sunt lucruri normale şi cred că a 
vorbi despre aceste lucruri arată faptul că nu avem nimic de ascuns, arată transparenţă şi că dorim să informăm 
Bruxelles-ul despre deciziile pe care vrem să le luăm. Deci în discuţia pe care o să o am mâine cu Frans 
Timmermans voi aborda şi aceste lucruri", a spus Viorica Dăncilă, la România TV. 
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Aceasta a spus că va susţine în faţa oficialilor europene măsurile reparatorii. Legat de ordonanţa de urgenţă 
privind completurile de 5 judecători, Dăncilă a spus că a discutat cu Tudorel Toader, dar măsura nu va fi luată 
săptămâna aceasta. 
Viorica Dăncilă se află în perioada 6-7 februarie la Bruxelles unde va avea întrevederi cu preşedintele Consiliului 
European, Donald Tusk, şi cu prim-vicepreşedintele Comisiei Europene, Frans Timmermans. 
Dăncilă: Atâta timp cât bugetul pe anul acest nu e mai mic, nu e în pericol. Vineri se adoptă 
Premierul Viorica Dăncilă a declarat miercuri că atâta timp cât bugetul pe anul 2019 nu este mai mic decât cel de 
anul trecut, nu există un pericol să nu fie adoptat şi că acesta intră în şedinţa de Guvern de vineri. Liderii coaliţiei 
vor discuta joi pentru a patra zi consecutiv despre buget. 
"Atâta timp cât bugetul pe anul acest nu e mai mic, avem creşteri pe anumite segmente, nu e în pericol. Mai 
multe detalii la începutul şedinţei de vineri când adoptăm bugetul. Vineri se adoptă bugetul în Guvern", a declarat 
Viorica Dăncilă, la România TV. 
Preşedintele PSD Liviu Dragnea s-a întâlnit miercuri cu primarii pentru a discuta despre bugetul pe anul 2019. În 
cadrul întâlnirii edilii şi-au exprimat nemulţumirea cu privire la alocările bugetare. 
"Noi rămânem la vechea cotă de 40%. Discutăm de un miliard de euro responsabilitatea admistraţiei locale ceea 
ce a confirmat că aproape toată lumea va avea pierderi. Dragnea ne-a spus: <<Ce vreţi să faceţi? Bugetul trebuie 
închis cumva>>. Am spus da, dar asta înseamnă că bugetul trebuie închis pe cetăţeni. Cetăţenii vor plăti povara 
transferată pentru municipalităţi", a spus Gheorghe Falcă, după discuţiile pe buget. 
Liderii coaliţiei se vor întâlni joi pentru a patra oară pentru a discuta pe marginea proiectului. 
(Sursa: Romania TV) 
 

 Liderul PSD, după discuţii cu primarii: E o creştere de 27% pe administraţia locală. Nu ia nimeni din banii 
pentru Bucureşti/ Falcă: Dragnea ne-a spus „Ce vreţi să faceţi? Bugetul trebuie închis" 
Preşedintele PSD Liviu Dragnea a declarat miercuri, după discuţiile cu primarii, că va exista o creştere de 27% pe 
toată administraţia locală din cotele defalcate, iar la nivelul Capitalei să se hotărască în ce mod se împart banii, 
recomandând edililor o întâlnire cu ministrul de Finanţe. 
"Eu i-am ascultat. Le-am spus că în discuţiile cu reprezentaţii Guvernului şi cu dl Tăriceanu vor avea bugeturile de 
anul trecut şi o parte din municipii vor avea veniturile mai mari. E o creştere de 27% pe toată administraţia locală 
din cotele defalcate. Vor fi nişte modificări. Adică Guvernul va suplimenta de la Guvernul de stat, acolo unde orice 
localitate care nu poate acoperi toată creşterea. Se măreşte cota care rămâne la localitate la 60%. Guvernul va 
aloca sumele necesare. Dacă cumva vreun sat şi vreun judeţ primeşte nu le acoperă. La consiliile judeţene vor 
merge cu 450 lei pe locuitor ca să fie o limită minimă şi la localităţi însoţitorii personalor cu handicap", a declarat 
Liviu Dragnea. 
Preşedintele PSD a făcut referire şi la nemulţumirile Gabrielei Firea legat de alocările bugetare pentru 2019. 
"La Primăria Capitalei eu le-am spus că trebuie să se ducă la o întâlnire toţi primarii de sectoare şi primarul 
general la o întâlnire la Min de Finanţe. Din punctul meu de vedere să se hotărească. Cum vor decide aşa vom 
vota în Parlament. (...)Sunt municipii care nu mai au nevoie de aceste creşteri, de ex la Braşov, la Cluj. Banii 
Bucureştiului să decidă cum îi împart. Am înţeles că vineri vor adopta proiectul de lege, după care vine în 
parlament. Eu am avut o singură discuţie. M-au chemat şi am venit",a mai spus Dragnea. 
Falcă: Dragnea ne-a spus „Ce vreţi să faceţi? Bugetul trebuie închis cumva" 
Gheorghe Falcă, primarul Aradului şi membru al Asociaţiei Municipiilor din România, a declarat miercuri seara, 
după patru ore de discuţii la care a fost prezent şi Liviu Dragnea, că administraţiile locale vor avea de suportat o 
mare povară financiară în plus şi că cetăţenii sunt cei care vor plăti. 
"Noi rămânem la vechea cotă de 40%. Discutăm de un miliard de euro responsabilitatea admistraţiei locale ceea 
ce a confirmat că aproape toată lumea va avea pierderi. Dragnea ne-a spus: <<Ce vreţi să faceţi? Bugetul trebuie 
închis cumva>>. Am spus da, dar asta înseamnă că bugetul trebuie închis pe cetăţeni. Cetăţenii vor plăti povara 
transferată pentru municipalităţi", a spus Gheorghe Falcă, după discuţiile pe buget. 
"Numai voi sunteţi chemaţi, Bucureştiul (n.r.: la discuţiile de la ministerul de Finanţe). Aceşti bani (n.r.: sume 
alocate în plus) vin pentru a compensa unde transferul social e mai mare. Erau făcute calculele, vedeţi că ne daţi o 
povară mai mare şi acolo vor veni bani din TVA", a mai spus Falcă. 
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(Sursa: Mediafax) 
 

 Reuniunea Consiliului Justiţiei şi Afaceri Interne se desfăşoară, joi şi vineri, la Bucureşti 
Reuniunile Consiliului Justiţie şi Afaceri Interne (JAI) vor avea loc, joi şi vineri la Parlament, în contextul exercitării 
Preşedinţiei române a Consiliului UE. Printre temele de discuţie se numără terorismul, migraţia, Schengen şi 
cooperarea judiciară în materie civilă şi comercială. 
Astfel vor fi prezenţi la Bucureşti pentru reuniuni miniştrii de justiţie şi afaceri interne din statele membre ale UE. 
Vor mai fi prezenţi comisarul european pentru migraţie, afaceri interne şi cetăţenie Dimitris Avrampoulos, 
comisarul european pentru securitate internă Julian King, comisarul european pentru justiţie Věra Jourová, 
coordonatorul UE pentru combaterea terorismului Gilles de Kerchove, preşedintele Comisiei LIBE din Parlamentul 
European, Claude Moraes, preşedintele Comisiei JURI din Parlamentul European, Pavel Svoboda, preşedintele 
Eurojust, Ladislav Hamran, directorul executiv al Europol, Catherine De Bolle, directorul Frontex Fabrice Leggeri, 
directorul Agenţiei pentru Drepturi Fundamentale a Uniunii Europene (FRA) Michael O’Flaherty, director general 
pentru justiţie şi consumatori în cadrul Comisiei Europene Tiina Astola, director general pentru justiţie şi afaceri 
interne în cadrul Secretariatului General al Consiliului Uniunii Europene Christine ROger, cât şi alţi oficiali din 
cadrul unor agenţii europene. 
Vor fi prezenţi şi la reuniunile informale ministrul de Interne Carmen Dan şi ministrul Justiţiei Tudorel Toader. 
Referitor la subiectul terorism discuţiile vor viza recomandările Comisiei Speciale privind Terorismul a PE, în sensul 
unui schimb de opinii cu privire la ameninţările de securitate pentru cetăţenii europeni şi combaterea 
terorismului la nivelul statelor membre ale UE. 
O altă temă pe masa discuţiilor va fi cooperarea poliţienească în contextul digitalizării, cu referire la combaterea 
ameninţărilor precum criminalitatea cibernetică sau crima organizată pe scară largă. În acest context va fi 
abordată necesitatea digitalizării în activităţile poliţieneşti. 
Schengen se va regăsi pe ordinea de zi a reuniunilor Consiliului JAI de la Bucureşti. Astfel, în condiţiile în care în 
ultimii 10 ani conflictele din diferite zone ale lumii sau din vecinătatea UE au sporit, buna funcţionare a Spaţiului 
Schengen de liberă circulaţie a fost pusă sub semnul întrebării. Reuniunea informală din Capitală îşi propune să 
abordeze aspecte care vizează măsuri pe termen scurt şi mediu pe care statele membre le consideră necesare 
pentru restabilirea bunei funcţionări a Spaţiului Schengen. 
Deşi România nu a aderat încă la Spaţiul Schengen, cu ocazia deţinerii Preşedinţiei Consiliului UE, pe agenda 
aferentă a discuţiilor de la Parlament se vor modalităţile prin care putem asigura o mai mare coerenţă între 
politicile şi instrumentele care definesc spaţiul Schengen. 
Discuţiile referitoare la migraţie şi azil vor fi continuate de Preşedinţia română a Consiliului Uniunii Europene în 
vedere identificării unor soluţii în acest domeniu, în vederea reducerii fluxurilor de migraţie ilegală în statele 
membre. 
Referitor la domeniul justiţiei vor fi abordate teme diverse, cum ar fi modalităţi de dezvoltare a cooperării 
judiciare în materie civilă şi comercială şi obţinerea probelor electronice în materie penală. Obiectivul principal al 
sesiunii de lucru care va avea loc, vineri la Parlament constă în demararea unui proces de reflecţie cu privire la 
viitorul cooperării judiciare în materie civilă şi comercială în UE după 2019, având în vedere amploarea acquis-ului 
şi în contextul încheierii actualei legislaturi a PE în acest an, cât şi finalul mandatului actualei Comisii Europene. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministerul Justiţiei propune ca deţinuţii care nu au beneficiat de recursul compensatoriu să primească bani/ 
Ce impact financiar ar putea avea proiectul 
Ministerul Justiţiei propune ca deţinuţii care nu au beneficiat de recursul compensatoriu şi care au executat 
pedepse în condiţii necorespunzătoare să primească 5 lei pentru fiecare zi-câştig neacordată, potrivit unui proiect. 
Compensaţiile se acordă celor care au stat după gratii după iulie 2012. 
„Persoanele care execută sau au executat în condiţii necorespunzătoare pedepse sau măsuri privative de libertate 
dispuse de organele judiciare în cursul procesului penal şi care nu au beneficiat de prevederile art. 551 din Legea 
nr. 254/2013 privind executarea pedepselor şi a măsurilor privative de libertate dispuse de organele judiciare în 
cursul procesului penal (...) pot beneficia în condiţiile prezentei legi de compensaţii financiare, acordate ca măsură 
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compensatorie pentru executarea de pedepse sau măsuri privative de libertate în condiţii necorespunzătoare”, se 
arată în proiectul Ministerului Justiţiei, intrat în posesia MEDIAFAX. 
Totodată, în document se mai precizează că orice deţinut sau fost deţinut care consideră că execută sau a 
executat o pedeapsă privativă de libertate în condiţii necorespunzătoare poate depune o cerere de acordare de 
compensaţii financiare la Administraţia Naţională a Penitenciarelor. 
„În vederea acordării de compensaţii financiare persoanelor care au executat pedepse sau măsuri privative de 
libertate în condiţii necorespunzătoare, se constituie o comisie specială în acest sens, la nivelul Administraţiei 
Naţionale a Penitenciarelor. (...) Componenţa, modul de organizare şi funcţionare a Comisiei se stabilesc prin 
decizie a directorului general al Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor”, se mai arată în document. 
În cazul acordării de compensaţii, proiectul prevede o variantă ca pentru fiecare zi-câştig neacordată, deţinutul să 
primească 5 lei. 
„(1) La calcularea compensaţiei financiare se va proceda înmulţind zilele-câştig ce li s-ar fi cuvenit cu o sumă de 5 
lei pentru fiecare zi-câştig neacordată. (varianta 1) 
SAU 
(1) La calcularea compensaţiei financiare se va proceda înmulţind zilele-câştig ce li s-ar fi cuvenit cu o sumă de... 
lei pentru fiecare zi-câştig neacordată. (varianta 2) 
(2) În vederea determinării compensaţiei financiare, Comisia evaluează ansamblul condiţiilor de detenţie ale 
persoanei private de libertate şi stabileşte compensaţia zilnică în funcţie de întinderea prejudiciului cauzat”, se 
arată în proiect. 
Despăgubirile urmează a fi achitate de către Admnistraţia Naţională a Penitenciarelor şi/sau de Ministerul de 
Interne. O altă variantă prevede ca toate compensaţiile financiare să fie acordate de Ministerul Finanţelor Publice. 
Proiectul mai arată că aceste compensaţii pot fi acordate pentru cei care au executat pedepse începând cu 24 
iulie 2012. Totodată, cei care consideră că au executat pedepse în condiţii necorespunzătoare înainte de această 
dată, sunt avuţi în vedere doar dacă au avut solicitări la CEDO în acest sens. 
Legea recursului compensatoriu a intrat în vigoare la 19 octombrie şi, potrivit acesteia, deţinuţii care au stat în 
condiţii improprii beneficiază de 6 zile libere la fiecare 30 de zile executate. În prima zi în care Legea recursului 
compensatoriu a intrat în vigoare, au fost eliberaţi 529 de deţinuţi. 
Ministrul Tudorel Toader a declarat, în mai multe rânduri, că proiectul de lege privind recursul compensatoriu a 
fost iniţiat de „guvernarea anterioară” şi că studiul de impact se realizează în cadrul procedurii de legiferare, nu în 
faza de aplicare a legii. Toader mai spune că proiectul a ajuns la Senat înainte să fie ministru. 
Ce impact financiar ar putea avea proiectul 
Sorin Dumitraşcu, liderul Federaţiei Sindicatelor din Penitenciare, spune că proiectul MJ privind compensaţiile 
financiare pentru deţinuţii care nu au beneficiat de recurs compensatoriu ar putea avea un impact bugetar de 70 
milioane lei pentru 90.000 de deţinuţi, însă suma ar putea creşte. 
„La o estimare, discutăm despre peste 90.000 de beneficiari, adică deţinuţii care au fost în detenţie în perioada 
iulie 2012-octombrie 2017. Tot la o evaluare, discutăm despre un impact financiar de aproape 70 de milioane de 
lei noi, din bugetul de stat. Sumele se reduc considerabil faţă de varianta iniţială, lansată de ministrul Tudorel 
Toader, care presupunea compensaţii ce variau între 5 şi 8 euro pentru fiecare zi. În acele condiţii, am fi discutat 
de aproape jumătate de miliard de euro în ceea ce priveşte cheltuielile”, a declarat pentru MEDIAFAX, Sorin 
Dumitraşcu, liderul Federaţiei Sindicatelor din Administraţia Naţională a Penitenciarelor. 
Potrivit lui Dumitraşcu, suma de 5 lei acordată fiecărui deţinut pentru fiecare zi-câştigată ar putea să crească: 
„Este de văzut dacă rămâne la această sumă, pentru că suma e mică şi nu este echivalentă cu despăgubirile pe 
care le acordă CEDO. (...) Eu cred că nu se va rămâne pe 5 lei. Nici un leu, nici 50 de bani nu s-ar justifica. (...) 
Aruncăm nişte bani şi mi se pare că este o lipsă de respect fantastcă pentru victime orice beneficiu de acest fel 
oferit deţinutului”. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 CCR: Sfera de incidenţă a infracţiunii de trafic de influenţă a fost redusă (motivare) 
Curtea Constituţională a României consideră că sfera de incidenţă a infracţiunii de trafic de influenţă a fost redusă 
prin modificarea legislaţiei penale, potrivit motivării deciziei prin care au fost admise parţial sesizările formulate 
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de preşedintele Klaus Iohannis, Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, PNL, PMP şi USR privind modificările aduse 
Codului penal şi Legii pentru prevenirea, descoperirea şi sancţionarea faptelor de corupţie. 
"Curtea constată faptul că sfera de incidenţă a infracţiunii de trafic de influenţă a fost redusă, întrucât, pe de o 
parte, elementul material al laturii obiective se va putea reţine numai dacă vizează un folos material, iar, pe de 
altă parte, una dintre cerinţele esenţiale a fost reconfigurată, în sensul că ea nu mai priveşte promisiunea 
persoanei de a-l determina pe funcţionarul public să îndeplinească, să nu îndeplinească, să urgenteze ori să 
întârzie îndeplinirea unui act ce intră în îndatoririle sale, ci faptul că promisiunea astfel realizată trebuie să fie 
urmată de intervenţia efectivă la acel funcţionar pentru a-l determina să îndeplinească, să nu îndeplinească, să 
urgenteze ori să întârzie îndeplinirea unui act ce intră în îndatoririle sale", se arată în motivarea publicată miercuri 
pe site-ul CCR. 
Referitor la prima limitare, Curtea reaminteşte că, printr-o decizie din 25 septembrie 2018, a reţinut că o exigenţă 
a statului de drept o reprezintă combaterea fenomenului corupţiei, iar legiuitorul nu are competenţa de a limita 
sfera de cuprindere a infracţiunii de corupţie doar în funcţie de natura materială a folosului obţinut, "în condiţiile 
în care intensitatea lezării relaţiilor sociale ocrotite este aceeaşi, indiferent că folosul obţinut este unul 
patrimonial sau nepatrimonial". 
"O asemenea diferenţiere realizată în funcţie de natura folosului, pe de o parte, duce la o dezincriminare a unei 
categorii de acte de corupţie care produc un folos nepatrimonial, iar, pe de altă parte, relevă faptul că legiuitorul, 
în mod implicit, acceptă şi tolerează categoriile de acte de corupţie care nu implică un folos patrimonial, ci 
nepatrimonial, ceea ce este contrar exigenţelor statului de drept. (...) Prin urmare, condiţionarea elementului 
material al infracţiunii de foloasele materiale pretinse/ primite/ acceptate reprezintă o restrângere nepermisă a 
condiţiilor de incriminare a traficului de influenţă, din moment ce sunt excluse foloasele nemateriale - 
nepatrimoniale. Se ajunge la sustragerea unui act de corupţie din sfera incriminării", subliniază CCR. 
Curtea mai arată, referitor la a doua limitare, că nu este relevant dacă intervenţia s-a produs ori nu, deoarece 
producerea intervenţiei nu este o condiţie pentru existenţa traficului de influenţă. 
"Obiectul juridic al infracţiunii îl reprezintă relaţiile sociale care se nasc şi se dezvoltă în legătură cu ocrotirea 
funcţionarilor publici sau a altor persoane asimilate împotriva actelor de suspiciune că ar putea fi corupţi de către 
autorii traficului de influenţă. Incriminarea este menită, aşadar, să protejeze funcţionarul public de bănuielile sau 
suspiciunile de corupţie, asigurându-se, astfel, serviciului public o necesară apărare şi bună reputaţie. Deplasând 
centrul de greutate al infracţiunii către producerea de rezultate, legiuitorul nu face decât să îi altereze natura sa 
juridică; s-ar înţelege că o persoană îşi poate trafica influenţa, însă, această faptă devine infracţiune abia când 
realizează actul de intervenţie", se precizează în motivare. 
CCR a concluzionat că, prin eliminarea unui mijloc de natură penală care să apere integritatea şi probitatea 
funcţionarilor publici, se încalcă obligaţiile pozitive rezultate din art. 1 alin. (3) din Constituţie în sarcina statului. 
De asemenea, se constată şi încălcarea art. 11 alin. (1) din Constituţie prin raportare la art. 12 din Convenţia 
penală cu privire la corupţie, adoptată de Consiliul Europei la 27 ianuarie 1999. 
CCR a admis parţial, pe 25 octombrie 2018, sesizările formulate de preşedintele Klaus Iohannis, Înalta Curte de 
Casaţie şi Justiţie, PNL, PMP şi USR privind modificările aduse Codului penal şi Legii pentru prevenirea, 
descoperirea şi sancţionarea faptelor de corupţie. Judecătorii au stabilit, printre altele, că modificările aduse 
infracţiunilor de abuz în serviciu şi trafic de influenţă sunt neconstituţionale şi au respins contestaţiile cu privire la 
abrogarea infracţiunii de neglijenţă în serviciu.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Curtea de Justitie a UE judeca in procedura accelerata o solicitare din Romania: Recomandarile MCV sunt 
obligatorii? 
Curtea de Justitie a Uniunii Europene (CJUE) a inregistrat solicitarea trimisa de Tribunalul Olt pentru a pronunta o 
hotarare preliminara in cazul ultimelor modificari legislative din Romania. Magistratii europeni trebuie sa 
stabileasca ce caracter are MCV, instituit in decembrie 2006 de Comisia Europeana. Este sau nu este obligatoriu 
pentru Romania? 
Dosarul "C-83/19"- Asociatia "Forumul Judecatorilor din Romania" a fost inregistrat la CJUE, potrivit portalului 
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instantei europene. 
Tribunalul Olt a decis, in momentul in care a sesizat CJUE, ca acest dosar sa fie judecat in procedura accelerata. 
Citeste si: Fara precedent: Tribunalul Olt sesizeaza Curtea de Justitie a UE pentru a afla daca cerintele MCV sunt 
obligatorii pentru statul roman 
Intrebarile 
Judecatorii din Slatina au dispus sesizarea Curtii de Justitie a Uniunii Europene cu cererea de pronuntare a unei 
hotarari preliminare (in procedura accelerata), continand urmatoarele intrebari: 
1. Mecanismul de cooperare si de verificare (MCV), instituit potrivit Deciziei 2006/928/CE a Comisiei Europene din 
13 decembrie 2006, trebuie considerat un act adoptat de o institutie a Uniunii Europene, in sensul articolului 267 
TFUE, care poate fi supus interpretarii Curtii de Justitie a Uniunii Europene? 
2. Continutul, caracterul si intinderea temporala a Mecanismului de cooperare si de verificare (MCV), instituit 
potrivit Deciziei 2006/928/CE a Comisiei Europene din 13 decembrie 2006, se circumscriu Tratatului privind 
aderarea Republicii Bulgaria si a Romaniei la Uniunea Europeana, semnat de Romania la Luxemburg la 25 aprilie 
2005? Cerintele formulate in rapoartele intocmite in cadrul acestui Mecanism au caracter obligatoriu pentru 
statul roman? 
3. Articolul 19 alineatul (1) al doilea paragraf din Tratatul privind Uniunea Europeana trebuie interpretat in sensul 
obligatiei statelor membre de a stabili masurile necesare pentru o protectie juridica efectiva in domeniile 
reglementate de dreptul Uniunii, respectiv garantii ale unei proceduri disciplinare independente pentru 
judecatorii din Romania, inlaturand orice risc legat de influenta politica asupra desfasurarii procedurilor 
disciplinare, cum ar fi numirea direct de Guvern a conducerii Inspectiei Judiciare, chiar si cu titlu provizoriu? 
4. Articolul 2 din Tratatul privind Uniunea Europeana trebuie interpretat in sensul obligatiei statelor membre de a 
respecta criteriile statului de drept, solicitate si in rapoartele din cadrul Mecanismului de cooperare si de 
verificare (MCV), instituit potrivit Deciziei 2006/928/CE a Comisiei Europene din 13 decembrie 2006, in cazul unor 
proceduri de numire directa de catre Guvern a conducerii Inspectiei Judiciare, chiar si cu titlu provizoriu? 
"Suspenda judecarea cauzei, in temeiul art. 412 alin. 1 pc. 7 Cod de Procedura Civila. Cu drept de recurs pe toata 
perioada suspendarii, recurs ce se va depune la Tribunalul Olt", este minuta Tribunalului Olt. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Senatul a adoptat un proiect care anulează pensiile speciale ale parlamentarilor 
Senatul a adoptat, miercuri, tacit, un proiect legislativ care prevede anularea pensiilor speciale ale mai multor 
reprezentanţi, precum, Avocatului Poporului, deputaţilor şi senatorilor, diplomaţilor dar şi ale personalului 
auxiliar de specialitate al instanţelor judecătoreşti. 
Proiectul legislativ care prevede anularea pensiilor speciale a fost iniţiat de mai mulţi parlamentari din PMP, şi a 
fost adoptat miercuri, de către Senat, termenul limită de dezbatere şi adoptare fiind data de 26 decembrie. 
„Propunerea legislativă are ca obiect de reglementare abrogarea prevederilor referitoare la pensiile de serviciu 
ale personalului aeronautic civil navigant profesionist din aviaţia civilă, ale personalului Curţii de Contruri, ale 
membrilor Corpului diplomatic consulat al României, ale personalului auxiliar de specialitate al instanţelor 
judecătoreşti şi al parchetelor de pe lânga acestea şi ale personalului care funcţionează în cadrul Institutului 
Naţional de Expertize Criminalistice, ale funcţionarilor publici parlamentari, a Avocatului Poporului, precum şi 
abrogarea dispoziţiilor privind indemnizaţiile pentru limită de vârstă ale deputaţilor şi senatorilor”, prevede 
propunerea legislativă. 
De asemenea, „se preconizează modificarea art 1 al Legii nr 49/1991 privind acordarea de indemnizaţii şi sporuri 
invalizilor, veteranilor şi a văduvelor din război, abrogarea alin 2 şi 3 ale art 11 din Legea privind nr. 44/1994 
privind veteranii de război, precum şi unele drepturi ale invalizilor şi văduvelor de război”. 
Propunerea legislativă pentru abrogarea unor prevederi din domeniul pensiilor de serviciu, pentru modificarea 
art.1 din Legea nr.49/1991 privind acordarea de indemnizaţii şi sporuri invalizilor, veteranilor şi văduvelor de 
război, pentru abrogarea alin.(2) şi (3) ale art.11 din Legea nr.44/1994 privind veteranii de război, precum şi unele 
drepturi ale invalizilor şi văduvelor, precum şi pentru modificarea art.8 indice 5 din Ordonanţa de urgenţă a 
Guvernului nr.82/2006 pentru recunoaşterea meritelor personalului armatei participant la acţiuni militare şi 
acordarea unor drepturi acestuia şi urmaşilor celui decedat, a fost iniţiată de mai mulţi parlamentari din PMP. 
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„Sursa de finanţare pentru acoperirea creşterii cheltuielilor cu recompensele acordate invalizilor de război, 
veteranilor de război, văduvelor de război şi văduvelor de veterani de război, precum şi urmaşilor personalului 
armatei decedat în teatre de operaţii va fi asigurată prin abrogarea pensiilor de serviciu aflate în afara principiului 
contributivităţii, jurisprudenţei Curţii Constituţionale şi practicii statelor NATO”, se arată în expunerea de motive 
proiectului legislativ. 
Senatul a votat în calitate de prim for sesizat, decizională fiind Camera Deputaţilor. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 ANRE a aprobat plafonarea preturilor la electricitate pentru clientii casnici 
Autoritatea Nationala pentru Reglementare in Domeniul Energiei (ANRE) a aprobat, miercuri, plafonarea 
preturilor la electricitatea furnizata in regim reglementat pentru clientii casnici, in urmatorii 3 ani. 
Institutia a anuntat ca - in vederea transpunerii prevederilor Ordonantei Teodorovici - a adoptat metodologia de 
plafonarea a preturilor la energia electrica pentru clientii casnici si modul in care o vor aplica Furnizorii de Ultima 
Instanta (FUI), adica Electrica, Enel, Cez si E.on. 
Astfel, ANRE transmite ca: 
"Au fost stabilite trei perioade de aplicare a tarifelor reglementate, dupa cum urmeaza: 
 

 prima perioada de aplicare - 1 martie 2019-31 decembrie 2019 
 a doua perioada de aplicare - 1 ianuarie 2020-31 decembrie 2020 
 a treia perioada de aplicare - 1 ianuarie 2021-28 februarie 2022 

 
Potrivit aceleiasi institutii: 
"Prin aplicarea Metodologiei de stabilire a tarifelor reglementate si a preturilor aplicate de furnizorii de ultima 
instanta (FUI) clientilor finali, preturile la clientii casnici care beneficiaza de furnizarea energiei electrice in regim 
reglementat nu vor creste". 
Reamintim ca, recent, ANRE a emis un alt ordin prin care ii obliga pe marii producatori de energie electrica din 
Romania sa vanda buna parte din productie pe piata reglementata, astfel incat profiturile sa nu depaseasca 5%. 
Asa cum Ziare.com v-a informat deja, producatorii de energie au reactionat, informand ca astfel de masuri pun in 
pericol chiar siguranta energetica a Romaniei. 
Spre exemplu, Hidroelectrica a atras atentia asupra faptului ca "distrugerea egalitatii de sanse in initierea si 
exercitiul unei anumite activitati economice, este prohibita". 
In plus, Nucleareletrica a avertizat ca masurile prevazute prin Ordonanta 114/2018 - pentru care ANRE creeaza 
acum norme de aplicare - "vor afecta major capacitatea entitatii de a finanta proiectele majore de investitii aflate 
in derulare, precum retehnologizarea Unitatii 1". 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Parlamentul a adoptat legea prin care elevii primesc fructe si legume proaspete 
Camera Deputatilor a votat, miercuri, un proiect referitor la "Programului pentru scoli al Romaniei pentru anul 
scolar 2018-2019", prin care sumele de la nivel judetean alocate achizitiei de fructe si legume proaspete pentru 
elevi vor fi repartizate la consiliile locale ale comunelor si oraselor. 
In calitate de for decizional, Camera Deputatilor a votat cu 250 "pentru", 3 "impotriva" si 5 "abtineri" proiectul. 
Legea are ca obiect de reglementare completarea art.3 din Ordonanta Guvernului nr.13/2017, cu un nou alineat, 
in vederea sporirii ritmului de implementare a Programului pentru scoli al Romaniei pentru anul scolar 2018-2019, 
prin identificarea unor solutii de derulare cu operativitate a procedurilor de achizitie de fructe si/sau legume 
proaspete, lapte natural de consum si/sau produse lactate fara adaos de lapte praf, prin prevederi exprese privind 
repartizarea sumelor de la nivel judetean la nivel local, respectiv consiliile locale ale comunelor, oraselor si 
municipiilor si ale sectoarelor municipiului Bucuresti, aflate in imposibilitatea derularii programului in scolile de pe 
raza lor teritoriala. 
"In situatia in care Programul pentru scoli al Romaniei se deruleaza de catre consiliile locale ale comunelor, 
oraselor si municipiilor si ale sectoarelor municipiului Bucuresti, prin hotarare a consiliului judetean, respectiv a 
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Consiliului General al Municipiului Bucuresti, se repartizeaza sumele defalcate din taxa pe valoare adaugata, 
alocate judetelor, respectiv municipiului Bucuresti, aprobate prin legea bugetului de stat cu aceasta destinatie, pe 
comune, orase, municipii, respectiv sectoarele municipiului Bucuresti, cu asistenta tehnica de specialitate a 
inspectoratului scolar juudetean, respectiv a Inspectoratului Scolar al Municipiului Bucuresti", prevede articolul 
unic introdus in proiectul de lege. 
Proiectul de lege a fost adoptat de Senat, pe 28 noiembrie 2018, in calitate de prim for sesizat, iar Camera 
Deputatilor a votat decizional initiativa. Prin urmare, proiectul va merge la promulgare de catre presedintele Klaus 
Iohannis. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Petrom reduce investițiile cu circa 14 la sută şi dă vina pe instabilitatea fiscală 
Investițiile Petrom vor fi mai mici cu aproximativ 600 de milioane de lei anul acesta, față de anul trecut, când 
Petrom a cheltuit 4,3 miliarde de lei. Banii urmau să fie folosiți pentru dezvoltarea capacităților de extragere, 
inclusiv pentru gazele de pe platforma continentală a Mării Negre. 
Compania estimează că producția de petrol și gaze va scădea anul acesta cu 5% faţă de anul trecut, iar diferenţa 
ar putea fi acoperită din importuri. 
Anul trecut, Petrom a obţinut un profit net de 4 miliarde de lei, în creştere cu 64% faţă de 2017. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Black Sea Oil & Gas va investi în producţia de gaze din zăcămintele concesionate în Marea Neagră 
Compania Black Sea Oil & Gas (BSOG) a luat decizia de a investi în producţia de gaze din zăcămintele concesionate 
în Marea Neagră, au declarat, pentru AGERPRES, surse din sectorul energetic. 
Informaţia a fost confirmată, pentru AGERPRES, de reprezentanţi companiei, care urmează să emită în cursul 
dimineţii de joi un comunicat de presă în care vor detalia acest aspect.  
Anunţul vine după ce la sfârşitul săptămânii trecute şeful companiei, Marc Beacom, declara, potrivit Reuters, că 
BSOG a primit autorizarea Ministerului Energiei pentru efectuarea lucrărilor offshore necesare pentru începerea 
producţiei de gaze naturale din perimetrul XV Midia, dar a avertizat că noile taxe ar putea afecta dezvoltarea 
acestui proiect.  
În anul 2008, Black Sea Oil&Gas, companie controlată de fondul Carlyle Group LP, a descoperit două zăcăminte 
care ar conţine aproximativ 10 miliarde metri cubi de gaze naturale într-o zonă amplasată la 120 de kilometri în 
largul Mării Negre. Compania spera să demareze producţia în 2020, devenind astfel prima firmă care va extrage 
vastele resurse offshore ale României.  
În luna decembrie a anului trecut însă, Guvernul de la Bucureşti a introdus mai multe taxe printr-o ordonanţă de 
urgenţă, fără un studiu de impact sau o dezbatere publică, printre care şi o taxă de 2% pe cifra de afaceri a 
firmelor din energie şi o plafonare a preţului gazelor naturale. Aceste taxe au venit după o lege privind forajele 
offshore care stipulează că firmele româneşti trebuie să vândă cel puţin jumătate din producţia lor anuală de gaze 
naturale în România.  
"Impactul acestor modificări legislative asupra planurilor noastre de investiţii este foarte negativ. Capacitatea 
noastră de obţine o decizie finală de investiţii este afectată în mod negativ" a declarat directorul general al Black 
Sea Oil&Gas, Mark Beacom.  
Spre deosebire de alte ţări din regiune, România depinde foarte puţin de importurile de energie în condiţiile în 
care importă din Rusia mai puţin de 10% din necesarul său de gaze naturale iar restul este produs local, în 
principal de producătorul de stat Romgaz şi grupul OMV Petrom, controlat de grupul austriac OMV.  
"Plafonarea preţului la gaze înlătură încrederea investitorului că fiind un producător românesc nu îi va provoca 
dezavantaje economice în raport cu investiţiile în alte ţări", a spus Mark Beacom. În plus, restricţionarea 
vânzărilor de gaze provoacă dificultăţi companiei în a finanţa proiectul offshore, a adăugat directorul Black Sea Oil 
& Gas.  
După ce a fost aprobată legea privind zăcămintele offshore, în luna octombrie a anului trecut, compania OMV 
Petrom a anunţat şi ea că amână luarea unei decizii de investiţii la perimetrul Neptun, un proiect derulat în comun 
cu gigantul american ExxonMobil.  
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Miercuri, Christina Verchere, CEO al OMV Petrom, a declarat că nu sunt întrunite încă condiţiile necesare pentru a 
lua decizia de a investi. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Procesul Rosia Montana de la Washington: Tribunalul de arbitraj a admis argumente ca localnicilor li s-au 
incalcat drepturi 
Tribunalul de arbitraj international al Bancii Mondiale - ICSID (Centrul International pentru Reglementarea 
Diferendelor referitoare la Investitii - n. r.) a admis, partial, argumentele localnicilor din Romania in opozitie cu 
proiectul de exploatare aurifera de la Rosia Montana, in urma unei petitii depusa in octombrie 2018 de mai multe 
organizatii de mediu, potrivit unui comunicat al Greenpeace CEE Romania, transmis miercuri AGERPRES. 
Potrivit sursei citate, instanta a acceptat Petitia amicus curiae depusa in procesul de arbitraj dintre Romania si 
compania miniera Gabriel Resources in legatura cu proiectul minier Rosia Montana, insa a conditionat admiterea, 
in sensul ca a exclus toate marturiile si argumentele juridice din partea localnicilor din Rosia Montana si a respins 
solicitarea lor de a participa la audieri. 
Petitia amicus a prezentat noi fapte cu privire la incalcarile dreptului constitutional, de mediu si ale drepturilor 
omului in legatura cu eforturile Gabriel Resources de a construi cea mai mare exploatare miniera in cariera 
deschisa din Europa si a inclus marturii ale proprietarilor din Rosia Montana care si-au exprimat opozitia fata de 
proiectul minier in ultimii 15 ani si care au avut de suferit in urma lucrarilor pregatitoare ale proiectului, inclusiv 
din cauza relocarii involuntare. 
"Prin excluderea marturiilor celor direct afectati, tribunalul submineaza grav scopul esential al petitiei amicus. 
Pentru localnicii din Rosia Montana, aceasta decizie le refuza efectiv accesul atat la arbitraj, cat si la justitie in 
acest proces", sustine avocatul Christian Schliemann de la ECCHR. 
Greenpeace mentioneaza faptul ca tribunalul Bancii Mondiale a decis, de asemenea, sa excluda toate 
argumentele juridice din petitia amicus. Astfel, forul a afirmat ca organizatiile nu au cum sa aiba experienta in 
dreptul investitiilor internationale, subliniind ca nu sunt eligibile pentru a deveni amicus curiae. 
"Aceasta abordare incurajeaza si agraveaza dezechilibrele inerente sistemului de arbitraj si reduce si mai mult 
posibilitatea, si asa slaba, de a participa in numele celor afectati si de a promova interesul public", declara Erika 
Lennon, avocat principal la CIEL. 
In plus, partile aflate in disputa, atat investitorul, cat si statul, vor putea in continuare sa nu recunoasca niste 
drepturi de baza, cum ar fi accesul la informatii, refuzand accesul la documente pe baza argumentului ca este 
vorba despre informatii comerciale confidentiale. 
"Desi pentru moment a fost o usurare pentru noi sa aflam ca tribunalul a fost de acord sa ne accepte o parte 
dintre argumente, continuam sa facem presiuni pentru ca toate argumentele sa fie luate in considerare si pentru 
ca vocile comunitatii locale sa fie respectate. Vom face eforturi in continuare sa ne asiguram ca nu mai au loc 
abuzuri si ca drepturile comunitatilor, persoanelor si naturii sunt respectate si nu sunt sacrificate in numele 
intereselor corporatiilor', spune Cristinel Buzatu, consilier juridic pentru Greenpeace Central and Eastern Europe. 
Arbitrajul intre investitori si stat, inclus in acordurile de comert si investitii, ar putea persista in forme similare, 
cum ar fi sistemul tribunalelor de investitii ("investment court system', ICS), inclusiv in acordul de liber schimb 
dintre Canada si UE (CETA) . Acest mecanism le permite investitorilor straini sa actioneze in judecata guvernele in 
tribunale speciale, in afara sistemelor juridice normale, pentru adoptarea unor legi sau luarea unor decizii 
considerate de natura sa prejudicieze profiturile corporatiei. Legalitatea acestui mecanism in raport cu legislatia 
UE este contestata in prezent in fata Curtii de Justitie a Uniunii Europene. 
"Acest caz subliniaza asimetria unui sistem care lipseste comunitatile locale de orice participare legala 
corespunzatoare, in schimb le ofera investitorilor drepturi suplimentare de a actiona in judecata statul in mod 
unilateral. Se vede cum investitorii straini pot folosi mecanismul de solutionare a disputelor dintre investitor si 
stat pentru a submina interesul public si a ocoli curtile de justitie nationale. Cu un astfel de mecanism inclus in 
acordul de liber schimb CETA, cazuri cum este Rosia Montana ar putea ajunge in curand sa fie comune in Uniunea 
Europeana', afirma Amandine Van Den Berghe, avocata la ClientEarth. 
Conform Greenpeace, in contextul in care nu a reusit sa obtina autorizatiile necesare pentru a construi 
exploatarea miniera de la Rosia Montana, compania Gabriel Resources incearca sa dea in judecata statul roman 
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pentru a obtine despagubiri de 4,4 miliarde de dolari, pe baza mecanismului de solutionare a disputelor dintre 
investitor si stat - ISDS - prevazut in tratatele bilaterale de comert semnate de Romania cu Marea Britanie si 
Canada. 
"Daca ar fi fost construita, exploatarea miniera ar fi distrus patru munti si ar fi generat o poluare potential 
devastatoare, prin utilizarea a mii de tone de cianuri in procesul de exploatare. Amintirea dezastrului de la Baia 
Mare din 2000 este inca vie in Romania; atunci, s-a rupt barajul unui iaz de la alt proiect minier de exploatare a 
aurului, iar apa contaminata cu cianuri a fost deversata in Dunare si a omorat cantitati mari de peste in Ungaria si 
in Romania. Acest accident a fost considerat cel mai grav dezastru de mediu din Europa, dupa Cernobil. In 2013, 
sute de mii de romani au iesit in strada pentru a cere guvernului sa aplice legea si sa opreasca proiectul minier de 
la Rosia Montana. Demonstratiile au urmat dupa ce Curtile de justitie din Romania au declarat ca autorizatiile 
companiei au fost obtinute ilegal. Alte autorizatii nu au fost obtinute niciodata, deoarece compania nu a depus 
toata documentatia necesara", noteaza Greenpeace. 
In data de 9 octombrie 2018, mai multe organizatii componente ale Campaniei "Salvati Rosia Montana" anuntau 
ca vor sa intervina in procesul de arbitraj deschis de Gabriel Resources impotriva statului roman. Cererea de 
interventie, formulata de organizatiile Alburnus Maior, Greenpeace Romania si CIDRM din Romania, cu sprijinul 
CIEL (Center for International Environmental Law), ClientEarth si ECCHR (European Center for Constitutional and 
Human Rights) si reteaua MiningWatch Romania, a fost depusa la Tribunalul ICSID de la Washington, pe data de 2 
noiembrie. 
Infatisarile pentru acest dosar sunt programate pentru decembrie 2019, tot in Washington DC, la Tribunalul Bancii 
Mondiale - ICSID. 
Gabriel Resources a obtinut in anul 1999 o licenta de explorare pentru proiectul minei de aur Rosia Montana, in 
care compania canadiana detine o participatie de 80,69% iar compania miniera de stat Minvest Deva detine 
19,31%. 
Proiectul ar fi reprezentat cea mai mare mina de aur din Europa, iar Gabriel Resources sustine ca ar fi injectat 
pana la 24 de miliarde de dolari in economia Romaniei.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Viorica Dăncilă, la Comitetul European al Regiunilor: Trebuie să demonstrăm că Uniunea are capacitatea de a 
avansa în întărirea politicilor europene, de a obține rezultate concrete pentru cetățeni 
Instituirea Autorității europene a muncii, Agenda 2030 pentru dezvoltare durabilă și negocierile privind viitorul 
cadru financiar multianual se numără printre prioritățile României la șefia Consiliului Uniunii Europene, a explicat 
Viorica Dăncilă la sesiunea plenară a Comitetului European al Regiunilor. "Ne confruntăm cu un context european 
marcat de procesul de retragere a Marii Britanii din Uniunea Europeană, negocierile privind cadrul financiar 
multianual sau alte dosare majore, precum și imigrația, securitatea, reflecția privind viitorul UE. Trebuie să 
demonstrăm împreună, acum, că Uniunea are în continuare capacitatea de a avansa în întărirea politicilor 
europene, de a obține rezultate concrete pentru cetățeni", a declarat premierul României la Bruxelles. 
"Agenda și evoluțiile la nivel european sunt marcate de provocări multiple, cărora trebuie să le răspundem prin 
coeziune, unitate și solidaritate. De aceea, Președinția României la Consiliul Uniunii Europene se desfășoară sub 
motto-ul 'Coeziunea, o valoare comună europeană', reflectând importanța reîntoarcerii la fundamentele 
construcției comunitare prin declinarea coeziunii în toate dimensiunile sale - coeziune politică, coeziune 
economică și teritorială, coeziune socială. Conceptul de coeziune este transpus în prioritățile noastre grupate pe 4 
piloni de acțiune: Europa convergenței, Europa siguranței, Europa actor global, Europa valorilor comune", a 
subliniat Viorica Dăncilă în debutul prezentării. 
"Traversăm cu toții o perioadă în care trebuie să facem împreună eforturi pentru a readuce în atenția cetățenilor 
europeni beneficiile proiectului european, în viața lor de zi cu zi. Ne confruntăm cu un context european marcat 
de procesul de retragere a Marii Britanii din Uniunea Europeană, negocierile privind cadrul financiar multianual 
sau alte dosare majore, precum și imigrația, securitatea, reflecția privind viitorul UE. Trebuie să demonstrăm 
împreună, acum, că Uniunea are în continuare capacitatea de a avansa în întărirea politicilor europene, de a 
obține rezultate concrete pentru cetățeni. În acest sens, primul pilon al programului Președinției României este 
dedicat Europei convergenței. Din această perspectivă, privim cu deosebită atenție negocierile referitoare la 
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viitorul cadru financiar. Viitorul buget multianual va trebui să ofere resursele necesare pentru atingerea 
obiectivelor printr-un echilibru între politicile de creștere și convergență, precum politica de coeziune și politica 
agricolă comună, și politicile destinate să răspundă noilor provocări, precum migrația, securitatea sau apărarea", 
a adăugat premierul României. 
"Viitorul politicii de coeziune ocupă, de asemenea, un loc prioritar pe agenda noastră. Fără această politică, 
disparitățile regionale și locale ar fi fost mult mai mari. Politica de coeziune a creat parteneriate și punți de 
legătură între instituții și regiunile și orașele Europei. Uniunea Europeană are nevoie în continuare de o politică de 
coeziune solidă, ca principală strategie de investiții. Politica de coeziune a evoluat, reușind să răspundă noilor 
provocări. În același timp, această politică are nevoie de măsuri reale, de simplificare și eficientizare. Vom 
continua negocierile privind politica de coeziune într-un ritm dinamic, pentru adoptarea la timp a pachetului 
legislativ aferent. Demararea viitoarelor programe operaționale va permite ca beneficiile acestei politici să se 
reflecte în viața de zi cu zi a cetățenilor, a orașelor și a regiunilor Europei", a mai subliniat Viorica Dăncilă. 
Premierul a mai arătat că România este implicată în implementarea Agendei 2030 pentru dezvoltare durabilă, iar 
țara noastră are o nouă strategie națională pentru această perspectivă. "Vom depune eforturi în sensul pregătirii 
liniilor directoare ale unei noi strategii a Uniunii Europene pentru dezvoltarea durabilă", a dat asigurări șeful 
executivului. 
În lista de priorități a Președinției României este legată și de consolidarea mobilității lucrătorilor. "Ne propunem 
să continuăm negocierile pe dosare precum revizuirea regulamentelor de coordonare a securității sociale și 
instituirea Autorității europene a muncii", a arătat Viorica Dăncilă. 
O altă preocupare a Președinției României este consolidarea creșterii economice și a rezilienței economiei 
europene. Stimularea investițiilor este, de asemenea, în prim plan. 
Șeful executivului de la București a anunțat că un obiectiv a fost deja atins prin ajungerea la un acord politic 
provizoriu cu Parlamentul European în ceea ce privește propunerea de directivă privind echilibrul dintre viața 
profesională și cea privată a părinților și a îngrijitorilor. 
În cadrul vizitei de lucru, premierul va avea întrevederi cu preşedintele Consiliului European, Donald Tusk, şi cu 
Frans Timmermans, prim-vicepreşedinte al Comisiei Europene. 
Din delegaţia guvernamentală fac parte ministrul delegat pentru Afaceri europene, George Ciamba, și ministrul 
pentru Fonduri europene, Rovana Plumb. 
 

 Carmen Dan: Schengen - o temă importantă pe agenda reuniunii informale a JAI 
Ministrul Afacerilor Interne, Carmen Dan, a declarat joi că Schengen este o temă importantă pe agenda reuniunii 
informale a miniştrilor justiţiei şi afacerilor interne. 
"Referitor la Schengen. Am inclus pe agenda noastră această temă importantă nu doar pentru că este o temă de 
interes pentru România şi Bulgaria, ci şi pentru că ea se referă şi la alte aspecte importante, cum ar fi menţinerea 
controalelor la frontierele interne pentru perioade lungi de timp. Este adevărat, în Europa au avut loc o serie de 
evenimente şi mă refer la numeroase atacuri teroriste care au pus în pericol siguranţa cetăţenilor din unele state 
membre şi tocmai de aceea trebuie să identificăm un echilibru între menţinerea securităţii şi siguranţei acestor 
cetăţeni din statele expuse riscului terorist şi presiunii migratorii şi valoarea fundamentală care este reprezentată 
de către spaţiul european de liberă circulaţie", a afirmat ministrul de Interne înaintea reuniunii care are loc la 
Palatul Parlamentului. 
În ceea ce priveşte migraţia, ea a subliniat că trebuie accelerat procesul de finalizare a procedurilor privind 
aranjamentele temporare. 
"Îmi doresc tare mult ca reuniunea de astăzi să aducă un plus de calitate asupra unor soluţii pe care dorim să le 
implementăm în perioada următoare. Preşedinţia lucrează deja dosare importante care privesc gestionarea 
migraţiei şi securitatea frontierelor. Sunt câteva zile de când ne-am confruntat cu o a doua situaţie privind vasele 
cu migranţi din Marea Mediterană şi cred că este absolut necesar să accelerăm procesul de finalizare a 
procedurilor privind aranjamentele temporare. Aranjamentele temporare reprezintă o soluţie de răspuns în astfel 
de situaţii punctuale de criză, soluţie care se bazează pe solidaritate şi voluntariat. România a exprimat în 
nenumărate rânduri convingerea că aceste două principii trebuie să caracterizeze răspunsul Uniunii Europene şi 
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tocmai de aceea am înţeles să contribuim la efortul comun al altor state", a afirmat Carmen Dan. 
Reuniunea informală a miniştrilor justiţiei şi afacerilor interne are loc joi şi vineri la Palatul Parlamentului. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 #Romania2019.eu / Terorismul, cooperarea poliţienească şi migraţia, pe agenda reuniunii informale a 
miniştrilor de interne europeni 
Terorismul, cooperarea poliţienească, zona Schengen şi politica privind migraţia şi azilul sunt principalele teme 
aflate pe agenda reuniunii informale a miniştrilor afacerilor interne din statele membre ale Uniunii Europene, ce 
are loc joi la Palatul Parlamentului. 
La reuniune, organizată de Preşedinţia română a Consiliului UE şi prezidată de ministrul român al afacerilor 
interne, Carmen Dan, vor mai participa comisarii europeni Dimitris Avramopoulos (migraţie, afaceri interne şi 
cetăţenie) şi Julian King (securitate internă), coordonatorul UE pentru combaterea terorismului, Gilles de 
Kerchove, preşedintele Comisiei pentru libertăţi civile, justiţie şi afaceri interne a Parlamentului European (LIBE), 
Claude Moraes, directorul executiv al FRONTEX, Fabrice Leggeri, directorul Agenţiei pentru drepturi fundamentale 
a Uniunii Europene (FRA), Michael O'Flaherty, şi reprezentanţi ai unor agenţii europene. 
După încheierea secţiunii Afaceri Interne a reuniunii informale Consiliului Justiţie şi Afaceri Interne, ministrul de 
interne Carmen Dan şi comisarul european pentru migraţie, afaceri interne şi cetăţenie Dimitris Avramopoulos 
vor susţine o conferinţă de presă comună. Reuniunea informală a Consiliului JAI de la Bucureşti va continua vineri 
cu secţiunea Justiţie. 
Reuniunile ministeriale oficiale ale Consiliului sunt organizate la Bruxelles şi Luxemburg şi prezidate de preşedinţia 
în exerciţiu a Consiliului UE. Totuşi, fiecare preşedinţie a Consiliului UE organizează şi reuniuni informale ale 
miniştrilor pentru a purta discuţii privind iniţiative legate de un anumit subiect sau de o anumită formaţiune a 
Consiliului.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 România și Statele Federate ale Microneziei au convenit stabilirea de relații diplomatice 
La sediul Misiunii Permanente a Statelor Federate ale Microneziei pe lângă Organizația Națiunilor Unite din New 
York, a avut loc, la data de 05 Februarie 2019, ceremonia de semnare a comunicatului comun privind stabilirea de 
relații diplomatice între România și Statele Federate ale Microneziei, la nivel ambasadorial. 
Documentul a fost semnat, din partea României, de Reprezentantul Permanent la ONU, ambasador Ion Jinga, iar 
din partea Statelor Federate ale Microneziei de Reprezentantul Permanent al Statelor Federate ale Microneziei la 
ONU, ambasador Jane J. Chigiyal. 
Acest demers se înscrie în completarea acțiunilor diplomației române care vizează consolidarea relațiilor politice 
bilaterale cu statele insulare din regiunea Pacificului, urmărind în același timp o mai bună valorificare a 
oportunităților de cooperare atât în plan bilateral cât și multilateral în cadrul Organizației Națiunilor Unite. De 
asemenea, demersul României are în vedere și importanța sporită acordată în prezent regiunii în cadrul politicii 
externe a Uniunii Europene. 
Prin semnarea acordului privind stabilirea relațiilor diplomatice dintre România și Statele Federate ale 
Microneziei, numărul statelor cu care România întreține relații diplomatice a ajuns la 192, dintre care 190 sunt 
state membre ONU. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Preşedintele Comisiei Europene, Jean-Claude Juncker: Uniunea Europeană nu va renegocia Acordul Brexit 
Uniunea Europeană nu va redeschide negocierile pe tema Acordului Brexit, a afirmat miercuri seară Jean-Claude 
Juncker, preşedintele Comisiei Europene, precizând că îi va transmite acest lucru joi premierului britanic Theresa 
May, informează site-ul agenţiei Reuters. 
"Brexit nu este o chestiune bilaterală între Republica Irlanda şi Marea Britanie", a declarat Jean-Claude Juncker în 
cursul unei conferinţe de presă organizate alături de premierul irlandez, Leo Varadkar. 
"Este o problemă europeană, de aceea nu putem accepta ideea redeschiderii negocierilor pe tema Acordului de 
retragere a Marii Britanii din UE. Clauza de garantare pentru frontiera nord-irlandeză este parte a Acordului şi nu 
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Împreună vom fi mai puternici                         

 
putem redeschide negocierile pe această temă". Theresa May "ştie că reprezentanţii Comisiei Europene nu sunt 
dispuşi să redeschidă problema", a precizat Juncker. 
Premierul Marii Britanii, Theresa May, a reiterat marţi, în cursul unei vizite în oraşul nord-irlandez Belfast, 
angajamentul de a evita reintroducerea controalelor vamale la frontiera dintre provincia britanică Irlanda de Nord 
şi Irlanda, în contextul Brexit. "Reafirm angajamentul de a realiza o ieşire din UE care să asigure că nu va fi 
reinstituită frontiera concretă între Irlanda de Nord şi Irlanda. Acest angajament este de neclintit", a declarat 
Theresa May, subliniind că va face eforturi pentru a modifica Acordul Brexit în scopul reconfigurării garanţiilor 
privind frontiera irlandeză. 
Uniunea Europeană intenţionează să aplice controale vamale la frontiera dintre Irlanda şi provincia britanică 
Irlanda de Nord în cazul în care Marea Britanie va părăsi Blocul comunitar fără un acord privind viitoarea relaţie 
bilaterală. 
După ce Camera Comunelor a respins Acordul Brexit, Theresa May a cerut Uniunii Europene renegocierea 
proiectului, deşi Bruxellesul a exclus această posibilitate. 
(Sursa: Mediafax) 
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